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Historik for Fugleflåder i Stadsgraven 
 

Uddrag fra Miljøgruppens mødereferater, hvor svaneflåderne / fugleflåderne har været behandlet. 

 

Aug 20: 

Ad 8, Svanereder i Stadsgraven 

Da kun eet svanepar har fået unger i år, tror jeg det skyldes, at deres æg bliver taget af ræve eller andre dyr. Jeg 

foreslår, at vi opfordrer kommunen til at bygge svanerede-øer, så svanerne kan bygge reder ude i vandet på dem. Du 

kan se nogle hjemmelavede i ydre stadsgrav, som jeg tror er lavet af folk fra Vennelyst.  

Kirsten A skriver forslag til brev til TMF om at der konstrueres og udlægges ponton’er i Stadsgraven, så vores 

nationalfugl svanen har redemuligheder næste år. Kirsten kontakter Line, der ved, hvor det vil være optimalt at 

lægge ponton’er til svanerederne. 

 

Sep 20: 

Ad 11, Eventuelt 

Der er kommet svar fra TMF om svanereder. Kirsten sender det ud til alle. Brugergruppen omkring Stadsgraven vil 

blive inddraget, når Udviklings- og vedligeholdelsesplanen for Stadsgraven bliver godkendt. Der er dog ikke økonomi 

i den, så vi skal selv appellere om økonomi til at bygge dem. Line vil gerne være med i den videre proces. 

 

Nov 20: 

Ad 5, Svanereder 

Der er kommet svar fra TMF om svanereder. Kirsten sender det ud til alle. Brugergruppen omkring Stadsgraven vil 

blive inddraget, når Udviklings- og vedligeholdelsesplanen for Stadsgraven bliver godkendt. Der er dog ikke økonomi 

i den, så vi skal selv appellere om økonomi til at bygge dem. Line vil gerne være med i den videre proces. 

Skal vi tage initiativer til ”selv” at få bygget nogle platforme til svanerne, eller ….? 

Kirsten taler med Line om, hvordan vi griber dette an. Flere vil gerne hjælpe med at realisere det. 

 

Dec 20: 

Ad 5, Svanereder 

Kirsten A og Line har aftalt at tale mere om det. 

 

Jan 21: 

Ad 5, Svanereder 

Kirsten A og Line fortæller on status. Der er ikke sket noget pga corona, men Kirsten kontakter Line igen. 

 

Feb 21: 

Ad 5, Svanereder 

Kirsten A og Line fortæller on status.  

Jørgen fortalte, at han og Line i Christianias Frie Natur er ved at bygge nogle flydende have til svanerne m.fl. De kan 

bestå af vandfast finer, som bruges i christianiacyklerne, og flamingo indeni for at kunne flyde. (Se billeder fra 

Amsterdam i slutningen af referatet.) 

 

Mar 21: 

Ad 12, Meddelelser  

Kirsten sendt mail den 8.marts om Udviklingsplan for Christianshavns Vold. Den behandles på næste møde. 

 

Apr 21: 

Ad 8, Udviklingsplan for Christianshavns Vold 

Se mail den 8.marts om Udviklingsplan for Christianshavns Vold. Vi skal lave høringssvar til planen, som skal 

forelægges lokaludvalget på mødet onsdag 28/4. 

Vi diskuterede de kommentarer, som vi hver havde, og de er samlet i et dokument, som sendes til lokaludvalget. 

 

Nov 22: 

Ad 10, Opgaver / Idéliste 
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- Fugleflåder i Stadsgraven –  

 

Dec 22: 

Ad 10, Opgaver / Idéliste 

- Fugleflåder i Stadsgraven – Kirsten kontakter parkforvalteren for at høre, om der er regler for, hvor de kan være 

og hvordan de skal se ud. Jørgen forslog, at man kan lave en workshop, hvor de bygges. De har erfaringer på 

Christiania 

 

Jan 23: 

Ad 9, Fugleflåder 

Kirsten informerer. Parkforvalter Peter Nordskov Nielsen har fortalt om processen og de erfaringer, de har fra andre 

steder med fugleflåder. Vi skal selv finde steder til de tre fugleflåder. Så skal vi lave tegninger af de fugleflåder, vi 

gerne vil have, og her er det vigtigt, at de holdes fast af noget tungt og at de kan tåle vind og vejr. Kirsten H, Bente og 

Jørgen mødes for at lave tegningerne ud fra eksisterende fugleflåder. Så skal vi beskrive dem, herunder også 

størrelser, f.eks. 20 cm over vandet, flamingo i plasticpose ligger i en træramme og vandfast krydsfiner over, som er 

omkring 1 meter x 1 meter. Tegninger og beskrivelse og beskrivelse af stederne sendes til parkforvalteren, så han 

kan se, om der er noget, der skal ændres. Det er vigtigt for ham, at der ikke kræves så meget vedligeholdelse af dem. 

Så skal forslaget sendes som ansøgning til Slots- og Kulturstyrelsen, da vi skal have dispensation fra museumsloven. 

Den ansøgning kan godt vare op til 3 måneder. I Udviklingsplanen for Stadsgraven står der mere om betingelser og 

proces.  

 

Feb 23: 

Ad 8, Fugleflåder 

Kirsten H, Bente og Jørgen mødes 8/2 for at lave tegningerne ud fra eksisterende fugleflåder. Sven Hering har tilbudt 

assistance vedr. sine egne H C Andersen flåder, som han lavede for flere år siden. Vi skal beskrive dem, herunder 

også størrelser. Tegninger og beskrivelse samt beskrivelse af stederne sendes, hvor de kan ligge, sendes til 

parkforvalteren til gennemsyn. Så skal forslaget sendes som ansøgning til Slots- og Kulturstyrelsen, da vi skal have 

dispensation fra museumsloven. Den ansøgning kan godt vare op til 3 måneder. I Udviklingsplanen for Stadsgraven 

står der mere om betingelser og proces.  

 

Mar 23: 

Ad 8, Fugleflåder 

Kirsten H, Bente og Jørgen arbejder videre med tegninger sammen med Sven Hering.  

Bente og Kirsten Hanson fortalte om deres arbejde og viste nogle flotte tegninger med forslag til fugleflåder. Der har 

også lavet overslag over prisen og mener, det kan blive ca 6000 kr per flåde + moms. Kirsten A taler med Asbjørn om, 

hvordan processen skal være i forhold til lokaludvalget. 

 

Apr 23: 

Ad 8, Fugleflåder 

Kirsten H, Bente og Jørgen informerer om arbejdet. Processen bliver, at vi sender vores materiale til parkforvalteren i 

kommunen, som kan hjælpe os videre. Lokaludvalget informeres. 

Kirsten Hanson og Bente viste os et flot forslag til tegning og budget, som kan sendes til TMF via CLU-sekretariatet. 

De vil rette nogle småting og sender til Kirsten, som så sender videre til CLU. 

 

Jun 23: 

Ad 10, Meddelelser 

- Kirsten har sendt forslaget om Fugleflåder til sekretariatet og bedt dem videresende til TMF og rette 

vedkommende – Forslaget skal måske forelægges lokaludvalget, inden det sendes til TMF 

 

Aug 23: 

Ad 3, Sidste Lokaludvalgsmøde 

- Link til tidligere referater: https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater 

- Punkt 19: Fugleflåder – nu sendes forslaget til TMF 

 

Ad 11, Meddelelser 

https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater
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- Kirsten har sendt forslaget om Fugleflåder til TMF efter godkendelse i lokaludvalget – dagen efter vores møde 

modtog jeg en mail fra parkforvalteren. Han fortæller, at der arbejdes positivt videre med flåderne. 

 

Sep 23: 

Ad 11, Meddelelser 

- Kirsten har sendt forslaget om Fugleflåder til TMF efter godkendelse i lokaludvalget. Parkforvalteren fortæller, at 

der arbejdes positivt videre med flåderne. 

 

Okt 23: 

Ad 6A, Fugleflåder 

Vi har fået tilbud og billeder af en anden slags fugleflåde fra et legetøjsfirma fra parkforvalteren. Tilbud lyder på 

9.500 kr. pr fugleflåde ved bestilling af tre. Der er ingen penge i år i TMF, og måske heller ikke i CLU. Kirsten A 

undersøger. Svaneflådegruppen (Kirsten H, Bente, Jørgen og Svend Herring) vil tage en diskussion om den foreslåede 

type. 

(Kirsten A har senere spurgt om og fået svar på en hel del om de foreslåede flåder, og materialet er sendt videre til 

Svaneflådegruppen). 

 

Nov 23: 

Ad 5, Svanereder / Fugleflåder 

Vi har fået tilbud og billeder af en anden slags fugleflåde fra et legetøjsfirma Fantasi-Leg fra parkforvalteren. Tilbud 

lyder på 9.500 kr. pr fugleflåde ved bestilling af tre. Der er ingen penge i år i TMF. Svaneflådegruppen (Kirsten H, 

Bente, Jørgen og Svend Herring) vil tage en diskussion om den foreslåede type.  

(Kirsten A har senere spurgt om og fået svar på en hel del om de foreslåede flåder, og materialet er sendt videre til 

Svaneflådegruppen). 

Lokaludvalgets forretningsudvalg mener, at det er kommunen, der skal finansiere dem. Svaneflådegruppen arbejder 

med sagen.  

Fugleflådegruppen fremlagde deres tilrettede forslag, som blev diskuteret og vedtaget med få ændringer. Kirsten A 

og Kirsten H retter til, og Kirsten A sender ud til fugleflådegruppen en ekstra gang. Når de siger god for det, sendes 

forslaget til lokaludvalgets sekretariat, som bedes sende det videre til parkforvalteren. 

 

Dec 23: 

Ad 5, Svanereder / Fugleflåder 

Kirsten A orienterer. 

Kirsten A har sendt mail til parkforvalteren og orienteret om, at vi foretrækker vores forslag (fremfor Fantasi-Leg’s), 

at lokaludvalget ikke mener at skulle finansiere dem, og at en af placeringerne er rykket i forhold til den tegning, vi 

modtog fra TMF. 

 

Jan 24: 

Ad 5, Svanereder / Fugleflåder 

Vi skal beslutte, hvad vi nu vil gøre. TMF vil gerne støtte firmaet Fantasi-Legs model til svanereder. Ansøgning er 

sendt til Slots og Kulturstyrelsen om godkendelse af de tre flåder. Parkforvalteren skrev 15/12-23:  

Endnu en gang tak for jeres gode initiativ i forhold til at give svanerne nogle reder i Stadsgraven. 

Jeg har i sidste uge kontaktet Slots- og Kulturstyrelsen med henblik på at få godkendt ønsket om etablering af tre 

svanereder. Jeg afventer nu deres svar, som jeg vil dele med jer, når jeg modtager det. Forholder de sig positivt til 

oplægget, kan vi gå videre med at få fremstillet rederne. 

Vedrørende designet af svanerederne ligger jeg stor vægt på, at det er et gennemprøvet design. Skal finansieringen 

af svanerederne komme fra kommunen, vil der derfor blive indkøbt tre reder fra Fantasi-leg. 

Jeg er dog ganske åben overfor, at hvis I selv kan skaffe de nødvendige midler, så kan I selv indkøbe den type 

svanerede, som I mener er bedst. 

Ligegyldigt hvilke design som det ender med, så skal jeg dog nævne, at jeg ikke får ekstra driftsmidler til at 

vedligeholde de tre reder og at jeg derfor ikke kan love, at jeg har mulighed for at reparerer dem, hvis det bliver 

nødvendigt. 

Vi foretrækker vores eget forslag til svaneflåder, men da vi ikke kan tage ansvaret for dem (det kræver et cvr-nr), så 

vil vi nu skrive til parkforvalteren og sige, at vi vil tage imod tilbuddet om Fantasi-Legs forslag til svaneflåder. Vi 

håber, at TMF kan finansiere dem og stå for vedligeholdelsen. 
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Som et alternativ har lokaludvalget lavet en one-pager, som beskriver projektet for at søge om 35-45.000 kr. fra 

Overførselspengene eller alternativt kommunens budget 2025. 

 

Feb 24: 

Ad 5, Svanereder / Fugleflåder 

Kirsten A har skrevet til parkforvalteren, at vi foretrækker vores eget forslag, men at vi vil bede ham gå videre med 

Fantasi-Legs fugleflåder. Han har svaret, at han endnu ikke har fået svar fra Slots og Kulturstyrelsen, som skal give lov 

til at de placeres på de steder, som vi har foreslået. Vi hører fra ham, når han har fået var. Når han har fået ja-svaret, 

vil han bestille flåderne. Intet nyt. 

 

Mar 24: 

Ad 5, Svanereder / Fugleflåder 

Kirsten A orienterer. Intet nyt. Kirsten A rykker. 

 

Apr 24: 

Ad 11, Meddelelser 

• Kirsten A har 2/4-24 fået svar fra Parkforvalteren om fugleflåderne. Han afventer stadig svar fra Slots- og 

Kulturstyrelsen. Han vil give besked, når han får svar. Så svanerne må klare sig selv i år. 

 

Nov 24: 

Ad 10, Eventuelt 

Vi skal huske at anmode lokaludvalget om penge til indvielsen af fugleflåderne til foråret. TMF sørger for fremstilling 

og udlægningen. 

 

Dec 24: 

Ad 10, Eventuelt 

- Vi skal huske at anmode lokaludvalget om penge til indvielsen af fugleflåderne til foråret. TMF sørger for 

fremstilling og udlægningen – Kirsten A og Lis taler om, hvad der skal søges penge til og formulerer et budget til 

lokaludvalget. Marie vil spørge på legepladsen på Elefantens Bastion, om vi kan afholde indvielsen der. Kirsten A 

kontakter parkforvalteren om en dato i slut februar eller start marts. Der kan serveres varmt vand til the, kaffe 

og saft. Det skal passe med avisens deadline torsdag den 23.januar. 

 

Jan 25: 

Ad 6, Indvielse af fugleflåderne 21/2 

Vi har fra lokaludvalget fået bevilget 5500 kr. til arrangementet og Personalet på legepladsen på Elefantens Bastion 

stiller deres lokaler til rådighed. Vi skal tale om alt det praktiske (plakat, taler, mad og drikke mm.) 

Avisen Christianshavneren har deadline torsdag 23/1 kl. 16. 

Kirsten A spørger Bente, om vi kan bruge hendes tegning af en svane-rede til en plakat. 

Kirsten A taler med Mette i sekretariatet om at lave en plakat til avisen Christianshavneren og til Torvet. 

Der skal også printes A4-plakater, som kan sættes på bl.a. Legepladsen. 

Vi vil gerne invitere parkforvalter Peter Nordskov, Miljøpunkt, Biblioteket og Knud Josefsen fra Christianshavns 

Kvarter. Line vil gerne sige et par ord om svaner. 

Vi regner med 35 personer, og der købes engangskrus, nescafé, the, saft og snack til arrangementet. 

 

 

 

 

 

 

 

 


